
"O crizã imobiliarã este
foarte puþin probabilã pe
termen mediu"

(Interviu cu Mario Pãun, antreprenor)

lMario Pãun are în desfãºurare ºi urmeazã sã deruleze proiecte cu o valoare totalã
de piaþã de 20-25 milioane euro

Reporter: Cum apreciaþi cã a
evoluat piaþa imobiliarã anul tre-
cut, având în vedere contextul
macro-economic ºi situaþia
geo-politicã din zonã?

Mario Pãun: Indicatorii macroe-

conomici din primul trimestru al
anului trecut pãreau sã arate o
evoluþie mai degrabã descrescã-
toare a pieþei imobiliare. Inflaþia
de 15% ºi nivelul r idicat al
dobânzii cheie, coroborate cu o

putere de cumpãrare diminuatã,
au creat îngrijorãri atât la nivelul
întregii economii, cât ºi la nivelul
domeniului construcþiilor reziden-
þiale.

Realitatea a fost însã mai bunã
decât previziunile, iar pe mãsurã
ce inflaþia a scãzut la valori cu o
singurã cifrã, atingând 6,6% în ul-
timul trimestru din 2023, cumpã-
rãtorii de apartamente au revenit
în piaþã. Chiar dacã nivelul vânzã-
rilor din 2023 la nivel naþional nu
l-a depãºit pe cel din 2022, au fost
înregistrate semnificativ mai mul-
te tranzacþii decât în anii anteriori.
Astfel, în 2023 au fost tranzacþio-
nate peste 175.000 de unitãþi rezi-
denþiale individuale, comparativ
cu peste 183.000 în 2022 ºi
123.000, respectiv 113.000 în 2021
ºi 2020 (1).

Dupã ce, la debutul sãu, rãzboiul
din Ucraina a avut un impact pu-
ternic, dar de scurtã duratã, asu-
pra tranzacþiilor, în prezent efecte-
le s-au diminuat considerabil în
aceastã privinþã.

Reporter: Consideraþi cã urmea-
zã o crizã imobiliarã?

Mario Pãun: Evoluþia economiei
din prima jumãtate a anului, cu in-
flaþie în scãdere, previzionatã sã

atingã 4,9% în T4 2024 (2) ºi cu
perspective de scãdere a dobânzii
cheie pânã la finalul anului creea-
zã toate condiþii le pentru o
creºtere a domeniului imobiliar ºi
a construcþiilor. În aceste condiþii,
consider cã o crizã imobiliarã este
foarte puþin probabilã pe termen
mediu.

Reporter: Cum au evoluat cos-
turile de construcþie?

Mario Pãun: Preþurile materiale-
lor de construcþii fluctueazã în
ritm sincronizat cu evoluþiile ma-
croeconomice ºi din piaþa con-
strucþiilor. Majoritatea preþurilor
materialelor sunt indexate cu rata
inflaþiei. Din perspectiva manope-
rei, costurile s-au stabilizat în acest
an, însã la un nivel la care au ajuns
acum doi ani, când a fost un vârf al
ultimelor douã decenii.

Reporter: Care este evoluþia ce-
rerii în aceastã perioadã pe seg-
mentul pe care activaþi?

Mario Pãun: Vânzãrile de unitãþi
rezidenþiale individuale au crescut
la nivel naþional în primele patru
luni ale anului, ajungând la aproa-
pe 54.000 în primele patru luni din
2024, comparativ cu aproximativ

14   BURSA Construcþiilor nr. 5 / 2024

(continuare în pagina 16)

O crizã imobiliarã este foarte puþin probabilã pe termen mediu,
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este solidã, exemplificând cu proiectul pe care îl dezvoltã în Piteºti,

Hermes Brãtianu, care este precontractat în proporþie de 70%, în
condiþiile în care lucrãrile de construcþie au fost demarate în pri-
mul trimestru al acestui an.
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43.000 în aceeaºi perioadã a anu-
lui trecut. De asemenea, nivelul
creditelor ipotecare din T1 2024,
de 1,1 miliarde euro, a crescut cu
29% faþã de T1 2023. Aceste
aspecte indicã faptul cã cererea
solvabilã se aflã pe o pantã puter-
nic ascendentã.

Pe segmentul pe care activãm,
cel al proiectelor rezidenþiale pre-
mium, cererea este de asemenea
solidã. Spre exemplu, proiectul pe
care îl dezvoltãm în Piteºti, Her-
mes Brãtianu, este precontractat
în proporþie de 70%, în condiþiile
în care lucrãrile de construcþie au
fost demarate în primul trimestru
al acestui an. Clienþii noºtri sunt în
principal oameni de afaceri ºi pro-
fesioniºti înalt calificaþi care au lu-
crat sau încã lucreazã în afara þãrii
ºi doresc sã achiziþioneze locuinþe
în oraºul natal.

Reporter: Care sunt tendinþele
din domeniu?

Mario Pãun: La nivel statistic,
Bucureºtiul ºi oraºe precum Cluj,
Braºov, Iaºi ºi Timiºoara se aflã în
topul numãrului de tranzacþii imo-
biliare realizate ºi al preþurilor.
Deºi mai mici ca volum al tranzac-

þiilor, pieþele de profil din oraºe
precum Piteºtiul încep sã devinã
atractive, în special pe segmentul
locuinþelor premium ºi de lux.
Chiar dacã cererea ºi oferta nu se
ridicã la nivelul celor din oraºele
menþionate, existã o dinamicã re-
levantã pentru apartamente cu ni-
veluri de preþ apropiate, între
3.000 ºi 4.000 de euro pe metrul
pãtrat util, ºi în pieþele de mai
micã anvergurã ºi intenþionãm sã
dezvoltãm proiecte pe acest seg-
ment în viitorul apropiat.

Reporter: Ce proiecte aveþi în
desfasurare?

Mario Pãun: În prezent dezvol-
tãm proiectul Hermes Brãtianu, în
zona centralã a Piteºtiului. Cu un
total de 38 de apartamente cu trei
ºi patru camere, proiectul presu-
pune o investiþie totalã de 3,5 mi-
lioane de euro.

Avem aprobat Planul Urbanistic
de Detaliu pentru un alt proiect
pe strada Trivale din Piteºti, unde
vom construi opt apartamente
premium cu o valoare de piaþã
estimatã la 4-5 milioane de euro.
În Bucureºti, avem câteva terenuri
în zone centrale ºi ultracentrale ºi
cãutãm parteneriate cu proprieta-
ri de terenuri atât în Capitalã, cât ºi

în oraºele mari.
În momentul de faþã, împreunã

cu partenerii, avem un proiect în
zona centralã a Vienei într-o clãdi-
re istoricã cu arhitecturã extraordi-
narã ºi deþinem alte terenuri pe
care urmeazã sã le dezvoltãm. Va-
loarea de piaþã a tuturor proiecte-
lor în desfãºurare va fi între 20 ºi
25 milioane de euro, în momentul
finalizãrii lor.

Reporter: Cu ce cifrã de afaceri
aþi încheiat anul trecut ºi ce esti-
mãri aveþi pentru anul în curs?

Mario Pãun: Pânã în momentul
de faþã, am finalizat aproximativ
zece proiecte, în parteneriat sau
singur, în Piteºti ºi în Bucureºti. Va-
loarea de piaþã a tuturor proiecte-
lor dezvoltate în România ºi Au-
stria este în jur de 80-100 milioane
euro.

E o provocare, este o lipsã de for-
þã de muncã de calitate pe piaþa
construcþiilor din România. În mo-
mentul de faþã, suntem în compe-
tiþie cu pieþele dezvoltate din Eu-
ropa, oamenii buni se pot duce
oriunde sã lucreze, iar forþa de
muncã asiaticã nu e foarte califica-
tã.

Reporter: Ce perspective consi-
derati ca are sectorul imobiliar din

Romania?
Mario Pãun: Pe termen scurt,

vom asista la o scãdere a ofertei
pe segmentul rezidenþial, aºa cum
reiese din scãderea volumului de
construcþii rezidenþiale din primul
trimestru al acestui an. În acelaºi
timp, numãrul autorizaþiilor de
construire pentru clãdiri reziden-
þiale a crescut cu 3,1%, în primele
patru luni din 2024 faþã de aceeaºi
perioadã a anului trecut, ceea ce
reprezintã un semnal pozitiv pen-
tru sectorul imobiliar. Alte astfel
de semnale sunt previziunile de
scãdere a inflaþiei ºi a dobânzii
cheie, elemente ce vor avea un
impact pozitiv asupra domeniului.

Reporter: Mulþumesc!

---------------
(1) Sursa: ANCPI

(2) Sursa: Prognoze BNR
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